

# Buletin

e-ISSN: 2600-8289

Zulhijjah - Muharram 1443 - 1444/ Julai 2022

# ACIS

## Falsafah Keris Warisan Melayu

Susah sangat ke  
menyawit?

Bengkel Penulisan  
AKRAB

Kenapa Menuntut Ilmu itu  
Penting Dalam Islam?

eISSN 2600-8289



9 772600 828001

# Kenapa Menuntut Ilmu Itu Penting Dalam Islam?

Oleh:

**Husnul Rita binti Aris**

Pensyarah Kanan, Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS), UiTM Cawangan Negeri Sembilan, Kampus Seremban

Isu terkini dalam berita minggu lepas ada menyatakan bahawa ramai pelajar lepasan SPM tidak berminat untuk menyambung belajar selepas habis belajar di peringkat menengah. Apabila dikaji, didapati bahawa banyak faktor mempengaruhi pemikiran dan tindakan pelajar-pelajar tersebut. Antaranya adalah mudah terpengaruh dengan influencer, mencari duit untuk bantu keluarga, tidak nampak kepentingan menuntut ilmu, terpengaruh dengan kawan-kawan yang telah bekerja dan mendapat duit banyak, merasakan sambung belajar membuang masa, merasakan tiada jaminan dapat kerja lepas sambung belajar. Ini antara faktor-faktor mengapa ramai pelajar lepasan SPM masa kini tidak mahu sambung belajar lagi.

Hakikatnya dalam Islam, ilmu itu diumpamakan cahaya yang menerangi masa hadapan dan kehidupan yang lebih baik. Menuntut ilmu adalah amat penting bagi memastikan kehidupan manusia sentiasa dalam keadaan berilmu dan dapat menggunakan ilmu tersebut dalam kehidupan sehari-hari. Pembahagian ilmu yang bermanfaat dalam Islam terbahagi kepada ilmu dari Illahi iaitu ilmu yang disampaikan kepada manusia melalui ilham dan jenis ilmu ini khusus bagi para nabi, para wali dan orang-orang soleh. Ianya bermaksud ilmu-ilmu yang tidak berubah dengan perubahan zaman dan tempat serta tidak berubah dengan perubahan mazhab. Ilmu logik atau dipanggil ilmu mantiq seperti usul fiqh, ilmu tafsir, ilmu usul hadith dan lain-lain lagi. Ilmu-ilmu lain yang berkaitan dengan Islam adalah seperti ilmu tentang perincian teks, memahaminya, menganalisisnya, mentafsirkannya dan mengeluarkan ketetapan daripadanya. Selain itu, terdapat pandangan membahagikan ilmu kepada ilmu fardhu ain dan fardhu kifayah, ada juga membahagikan ilmu kepada ilmu naqli dan ilmu aqli. Ilmu duniawi dan ilmu ukhrawi. Antara ilmu fardhu kifayah atau ilmu aqliyyah atau ilmu duniawi adalah seperti ilmu sains teknologi, ilmu robotik, ilmu matematik, ilmu pertanian, ilmu sains sukan, ilmu sains pentadbiran, ilmu perundangan, ilmu biologi, ilmu kejuruteraan, ilmu sains, ilmu fizik dan lain-lain lagi. Ini adalah penting bagi umat Islam menguasainya agar umat Islam tidak ketinggalan bahkan setanding dengan dunia Barat kini. Kesemua pembahagian ilmu dalam Islam adalah hampir sama dari aspek sumber dan matlamatnya kecuali pembahagian ilmu yang diperkenalkan dalam dunia Barat kini yang hanya melebihi kepada keduniaan semata-mata dan melupakan kepada matlamat sebenar dalam Islam hakikat dalam menuntut ilmu sebenar serta hilangnya metafizik dalam dunia keilmuannya.

Manakala manfaat menuntut ilmu adalah menjadikan pandangan manusia tentang kehidupan jua berubah dan menjadi lebih mendalam dan realistik. Orang yang berilmu

lebih bijak, rasional, dapat membezakan antara yang benar dan yang salah serta membezakan antara yang baik dan jahat.

Banyak negara menjadi maju dengan adanya sains dan teknologi yang mampu memudahkan urusan-urusan manusia serta dapat meningkatkan reputasi yang baik, mengukuhkan ekonomi mereka, menjauhkan mereka daripada kebuluran, penyakit dan kemiskinan. Selain itu dapat meningkatkan status serta tahap profesional seseorang dalam masyarakat dengan adanya sijil-sijil dan pelbagai ijazah.

Antara manfaat lain dalam menuntut ilmu adalah seseorang itu dapat memperolehi pelbagai kemahiran yang dapat membantunya dalam dunia pekerjaan. Pengetahuan tentang kebenaran yang boleh menyedarkan seseorang itu tentang haknya dengan jelas, membantunya mengetahui apa yang patut dilakukannya apabila haknya dilanggar. Penghayatan terhadap budaya lain yang mana orang ramai boleh belajar tentang budaya yang berbeza di samping meningkatkan pengetahuan seseorang tentang budaya, agama, falsafah, sejarah, penerimaan dan penghargaan orang lain yang berbeza. Selain itu ke arah pembangunan masyarakat yang mapan yang mana pendidikan dapat membantu meningkat tahap ekonomi individu dan masyarakat secara keseluruhan.

Jikalau diperhatikan dalam surah al-Ālaq, Allah menggalakkan manusia agar menuntut ilmu. Firman Allah SWT bermaksud "*Bacalah (wahai Muhammad) dengan nama Tuhanmu yang menciptakan (sekalian makhluk), Dia menciptakan manusia dari sebuku darah beku*" (Surah al-Ālaq: ayat 1-2).

Apabila dikaitkan dengan ayat di atas daripada surah al-Ālaq, Allah SWT mengingatkan manusia agar sentiasa mengingatinya kerana Allah SWT jualah Pencipta makhluk di alam ini. Walaupun manusia hebat mana pun, tidak boleh melupai bahawa pencipta ilmu yang sebenar berkaitan alam, manusia, tumbuh-tumbuhan, matahari, bintang-bintang, laut, binatang dan lain-lain yang hidup ini adalah Allah SWT.

Islam juga menggalakkan umatnya menuntut ilmu dalam pelbagai bidang mampu menjadi khalifah Allah agar mampu mentadbir bumi ini dengan sebaik mungkin. Pada hakikatnya Islam tidak menolak kemajuan yang berlaku hari ini, namun perlulah ilmu dan kemajuan itu berlandaskan kepada syariat Islam agar Allah meredhainya serta memberkahinya. Tidak dinafikan kemajuan dunia Islam terdahulu menjadi contoh dan ikutan kepada dunia Barat sehingga hari ini dalam pelbagai ilmu dan teknologi. Di Eropah, mereka telah mengecapi pelbagai kemajuan yang bermula dengan zaman Renaissance.

Hakikat sebenarnya, matlamat utama menuntut ilmu adalah membawa kepada mengenal Allah sebagai pencipta yang Maha Esa serta menyucikanNya daripada segala penyembahan yang membawa kepada syirik.



Seorang Muslim yang menikmati laluan perjalanan dalam menuntut ilmu akan menyedari manifestasi kekuasaan Allah dan mengkaji mukjizat saintifik daripada semua fenomena alam semesta serta mampu menafikan segala penyerupaan yang setanding dan sehebat kekuasaan Allah. Selain itu, menuntut ilmu juga menjadi asas untuk mencari kebenaran iman iaitu dengan mengetahui apa yang dapat menyempurnakan ibadah dan apa yang harus dilakukan dan diselesaikan oleh seorang Muslim. Tambahan lagi menuntut ilmu juga dikaitkan dengan keredhaan Allah dan Rasulullah iaitu seorang dapat mencapai ketakwaan kepada Allah kerana mengajar kerendahan hati, akhlak yang baik serta ketakwaan kepadanya. Ini menjadikan penuntut ilmu orang yang akan mendapat ketinggian darjat di dunia dan akhirat.

Antara dalil-dalil dari al-Quran yang menerangkan tentang kelebihan menuntut ilmu adalah bermaksud

*“Dan Kami tidak mengutus Rasul-rasul sebelummu (wahai Muhammad) melainkan orang-orang lelaki yang Kami wahyukan kepada mereka (bukan malaikat); maka bertanyalah kamu kepada Ahluzzikri jika kamu tidak mengetahui.”(Surah al-Anbiya': ayat 7)*

*“Dan apabila datang kepada mereka sesuatu berita mengenai keamanan atau kecemasan, mereka terus menghebahkannya; padahal kalau mereka kembalikan sahaja hal itu kepada Rasulullah dan kepada "Ulil-Amri" (orang-orang yang berkuasa) di antara mereka, tentulah hal itu dapat diketahui oleh orang-orang yang layak mengambil keputusan mengenainya di antara mereka dan jika tidaklah kerana limpah kurnia Allah dan belas kasihanNya kepada kamu, tentulah kamu (terbabas) menurut Syaitan kecuali sedikit sahaja (iaitu orang-orang yang teguh imannya dan luas ilmunya di antara kamu). Oleh itu, berperanglah (wahai Muhammad) pada jalan Allah (untuk membela Islam dari pencerobohan musuh); engkau tidak diberati selain daripada kewajipanmu sendiri dan berilah perangsang kepada orang-orang yang beriman (supaya turut berjuang dengan gagah berani). Mudah-mudahan Allah menahan bahaya serangan orang-orang yang kafir itu dan (ingatlah) Allah Amatlah besar kekuatannya dan Amatlah berat azab seksaNya”(Surah al-Nisa': ayat 83).*

*“Allah menerangkan (kepada sekalian makhlukNya dengan dalil-dalil dan bukti), bahawasanya tiada Tuhan (yang berhak disembah) melainkan Dia, Yang sentiasa mentadbirkan (seluruh alam) dengan keadilan dan malaikat-malaikat serta orang-orang yang berilmu (mengakui dan menegaskan juga yang demikian); tiada Tuhan (yang berhak disembah) melainkan Dia; Yang Maha Kuasa, lagi Maha Bijaksana”(Surah al-Imran: ayat 18).*

*“Sebenarnya yang menaruh bimbang dan takut (melanggar perintah) Allah dari kalangan hamba-hambaNya hanyalah orang-orang yang berilmu” (Surah Fatir: ayat 28).*

*“Katakanlah lagi (kepadanya): Adakah sama orang-orang yang mengetahui dengan orang-orang yang tidak mengetahui? Sesungguhnya orang-orang yang dapat mengambil pelajaran dan peringatan hanyalah orang-orang yang berakal sempurna” (Surah al-Zumar: ayat 9).*

Manakala, antara dalil-dalil dalam hadith yang menggalakkan manusia menuntut ilmu adalah bermaksud

Diriwayatkan daripada Abu Hurairah r.a. *“Sesungguhnya Rasulullah SAW telah bersabda: “Apabila telah mati seorang insan maka telah terputus daripadanya amalannya melainkan 3 perkara (3 perkara, dalam al-Tirmizi: Tiga) : melainkan daripada sedekah jariah, atau ilmu yang bermanfaat atau anak soleh yang mendoakannya”*

Rasulullah s.a.w bersabda: *“Allah dan malaikat-malaikat-Nya, bahkan semut di dalam lubangnya dan juga ikan paus di laut, berselawat kepada orang yang mengajarkan kebaikan kepada manusia”*

Rasulullah SAW bersabda: *“Barang siapa yang dikehendaki Allah kebaikan baginya, nescaya diberikan kefahaman tentang agama”*

Rasulullah s.a.w bersabda: *“Barangsiapa yang menempuh jalan untuk mencari ilmu, maka Allah akan menempuh jalan dari jalan-jalan syurga, dan para malaikat meletakkan sayapnya bagi penuntut ilmu, redha dengan apa yang dia kerjakan, dan bahawa orang yang berilmu itu memohonkan ampun untuknya dari yang ada di langit dan yang ada di bumi dan ikan paus yang berada di dalam air, dan bahawa keutamaan orang alim (orang yang berilmu) melebihi ahli ibadah adalah seperti kelebihan bulan, malam purnama. bulan di atas seluruh muka bumi, dan para ulama adalah pewaris para nabi, dan mereka tidak mewariskan satu dinar dan satu dirham, tetapi mereka mewarisi ilmu, maka barangsiapa yang mengambilnya, dia mendapat keberuntungan yang banyak.”*

Oleh itu, tidak dinafikan bahawa manfaat menuntut ilmu dalam Islam itu sangatlah luas termasuklah aspek akidah, ibadah, akhlak, psikologi dan kehidupan di dunia dan akhirat. Selain itu nilai kebaikan atau ganjaran yang sangat tinggi di sisi Allah SWT sehingga mendapat kedudukan istimewa di dunia dan juga akhirat.